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Petőfi Sándor:
Itt van az ősz, itt van ujra...

- részlet -

Itt van az ősz, itt van ujra,
S szép, mint mindig, énnekem.
Tudja isten, hogy mi okból
Szeretem? de szeretem.

Kiülök a dombtetőre,
Innen nézek szerteszét,
S hallgatom a fák lehulló
Levelének lágy neszét.

Mosolyogva néz a földre
A szelíd nap sugara,
Mint elalvó gyermekére
Néz a szerető anya.

És valóban ősszel a föld
Csak elalszik, nem hal meg;
Szeméből is látszik, hogy csak
Álmos ő, de nem beteg.

Levetette szép ruháit,
Csendesen levetkezett;
Majd felöltözik, ha virrad
Reggele, a kikelet.
...

Idősek napi zarándoklat "az úr legteljesebb, legkifogástala-
nabb szolgájának sírjához"!

 Több ezer hívő, több száz pap, a Romániai Katolikus Püspöki Konferen-
cia több tagja, az erdélyi történelmi egyházak képviselői, romániai és ma-
gyarországi világi méltóságok is jelen voltak szeptember 29-én, csütörtökön
Gyulafehérváron, az ősi székesegyház hagyományos, Szent Mihály-napi bú-
csúján. Gyulafehérváron ez az ünnep Márton Áron személyével is összefo-
nódik: a püspök 1980-ban e napon hunyt el. Az egykori főpásztor halálának
36. évfordulóján megtartott idei búcsús szentmise  11 órától kezdődött,
melynek végén megáldották a püspök földi maradványait tartalmazó, a szé-
kesegyházban elhelyezett, újonnan elkészült kőszarkofágot. Az ünnepi
szentmise főcelebránsa Miquel Maury Buendía érsek, Románia apostoli
nunciusa volt, szentbeszédet Jakubinyi György érsek mondott. E jeles ese-
ményen a lövétei egyházközségből három autóbusszal 112 személy vett
részt, amely az idei idősek világnapjára szervezett zarándoklat kereté-
ben történt.

 Szentbeszédében Jakubinyi György gyulafehérvári érsek arra emlékezte-
tett, hogy Márton Áron két totalitárius rendszer, a nácizmus és a kommuniz-
mus idején teljesítette maradéktalanul a püspöki jelmondatában vállaltakat:
nem utasította el a munkát és a szenvedést. Mint felidézte: a boldog emléke-
zetű püspököt talán - az azóta szentté avatott - Szent II. János Pál pápa jelle-
mezte a legtalálóbban, amikor 1980-ban, a püspök nyugdíjba vonulási kérel-
mét jóváhagyó táviratában "az úr legteljesebb, legkifogástalanabb szolgá-
jának"  nevezte. Az érsek úr felidézte azt is, hogy 36 évvel ezelőtt éppen
zúgtak a székesegyház harangjai, és a Szent Mihály-napi templombúcsúra
hívták a híveket, "amikor Márton Áron visszaadta lelkét az urának".

 A szentmise végén Miquel Maury Buendía apostoli nuncius és Jakubinyi
György érsek leleplezte, majd a nuncius megáldotta a kőszarkofágot, mely-
be Márton Áron földi maradványait helyezték, a lucernáriumot Tamás Jó-
zsef segédpüspök végezte. A szentmise után Kovács Gergely, Márton Áron
boldoggá avatásának posztulátora arról beszélt, hogy miért is engedélyezte a
Szentszék a boldoggá avatás előtt azt, hogy a püspök földi maradványait át-
helyezzék. A posztulátor a kőszarkofágról, melyet Gergely Zoltán kolozsvá-
ri szobrászművész készített, úgy nyilatkozott, hogy az hűen idézi Márton
Áron szellemét, hisz: egyszerűségében nemes, hagyományőrző, és ugyanak-
kor korszerű is. Márton Áron püspöksége idején az erdélyi római katolikus
egyház nem kötött konkordátumot a román kommunista állammal. A buda-
pesti nemzetpolititikai államtitkárság 2016-ot, a püspök születése 120. év-
fordulójának az évét Márton Áron-emlékévvé nyilvánította.

 Az ünnepség Kárpát-medencei zarándoklatnak is tekinthető, hiszen nem-
csak Erdélyből, hanem Magyarországról, Felvidékről, Kárpátaljáról, Délvi-
dékről és az Őrségből is eljöttek Márton Áron tisztelői. A búcsúünnepen hí-
vek ezrei vettek részt, akiknek a székesegyházon kívül kivetítőkön tették lát-
hatóvá a szentmisét. A lövétei egyházközség 112 zarándoka díjmentesen ve-
hetett részt e jeles eseményen Hargita Megye Tanácsa, Lövéte Önkormány-
zata, Lövéte Közbirtokossága és az Egyházközség jóvoltából. Isten fizesse
támogatóinknak!

Tódor Lóránd
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Kivonat
a helyi tanács 2016. szeptember 27-én tartott gyűlé-

sének jegyzőkönyvéből
A gyűlésen jelen van 11 testületi tag, 2 testületi tag
igazoltan hiányzik.
A gyűlést vezető elnök ismerteti a napirendi pontokat
az alábbiak szerint:
1.)  Előterjesztés a 2016. évi költségvetés kiigazításá-
nak, módosításának jóváhagyására vonatkozóan,
2.)  Előterjesztés a lakosság által fizetett szemétdíj ki-
egészítésének jóváhagyására vonatkozóan,
3.)  Előterjesztés a kultúrotthon belső rendszabályza-
tának jóváhagyására vonatkozóan,
4.)  Előterjesztés a Székely Mózes Általános Iskola
vezetőtanácsába a helyi tanács képviseletének kine-
vezésére vonatkozóan,
5.)  Előterjesztés a közügyvezetői állás létrehozására
vonatkozóan,
6.)  Előterjesztés a község ivóvízhálózata modernizá-
lásának szükségességére vonatkozóan,
7.)  Kérések és más problémák megvitatása.
A napirendi pontokat a jelenlévők elfogadták.
Az első napirend keretén belül a könyvelőnő ismer-
tette az előterjesztést a költségvetés kiigazításáról és
módosításáról, amelyből kitűnik, hogy a megyei köz-
pénzügyek az áruforgalmi adóból visszaosztottak a
tanügyi intézmények személyi költségére 2000 lejt,
6490 lejt sajátos nevelésű gyermekek számára, 4000
lejt a hátrányos helyzetű óvodás gyermekeknek járó
szociális jegyekre.
A saját jövedelemnél a megvalósítás 1610 lejjel több,
úgyszintén 37900 lej visszafizetett összeggel növeke-
dett a saját bevétel.
A fentiösszegekkel a költségvetés bevételi része
emelkedett, és kiadási részen a községi ivóvízháló-
zatnak modernizálásához szükséges megvalósítható-
sági tanulmány értéke egy részének kifizetésére java-
soljuk.A költségvetés egyes kiadási fejezeteinél be-
tervezett és el nem használt összegek átcsoportosítá-
sával fogjuk fedezni a megvalósíthatósági tanulmány
értékének többi részét. A kiadási fejezeteknél hitel-
módosítást is kell eszközölnünk, mivel egyes fejeze-
teknél a betervezett összeg nem elegendő, és más fe-
jezeteknél a betervezett összegek nem használódtak
el. Az előterjesztés megvitatása után 11 igen szava-
zattal jóváhagyták a költségvetés módosítását és ki-
igazítását.
2.) A lakosság által fizetett szemétszállítási díj kiegé-
szítésére vonatkozó előterjesztésből kitűnik, hogy a
szemétszállító cég lakosonként 5 lej/hónap díjat sza-
bott meg, amely tartalmazza az áfát. A lakosság 4 lej/
hónap/személy fizet, és ezért szükséges a különbség
költségvetésből való kiegészítése, amely a rászámí-
tott áfa értéke. A szemétszállítási díj befizetésének
határideje október 31. A fenti javaslatot a jelenlevők
egyöntetűen elfogadták.
3.) A kultúrotthon belső rendszabályzatának jóváha-
gyására vonatkozóelőterjesztés ismertetése után az

alábbi javaslatok hangzottak el:
- A kortársi találkozók szervezésének dátumainak le-
szögezése után programot készíteni a próbák idő-
pontjairól.
- Közösségi rendezvényeknek elsőbbségük legyen
bármilyen rendezvénnyel szemben.
A fenti javaslatokat a jelenlévő tagok elfogadták.
4.) A Székely Mózes Általános Iskola vezetőtanácsá-
ba a helyi tanács képviseleteként Mag Ottilia és Ba-
lázs Zoltán testületi tagok voltak javasolva, amellyel
a jelenlévők egyet is értettek.
5.) A közügyvezetői állás létrehozására vonatkozó
előterjesztést, kibővítve az állás létrehozásának szük-
ségességével, a polgármester ismertette, és annak
részletes megvitatása után a jelenlevők jóváhagyták.
6.) A községi ivóvízhálózat modernizálására pályáza-
ti lehetőség van. Tudva azt, hogy a most létező ivó-
vízellátó-berendezések közegészségügyileg nem
megfelelők, és figyelembe véve a Románia uniós
csatlakozásának 98/83/CE irányvonalát, amely előír-
ja, hogy a 2015. év végéig milyen ivóvízzel kell ren-
delkeznie minden településnek,szükségessé tette a
meglévő vízhálózat modernizálását, tisztító berende-
zésének felszerelését. Tervek, engedélyek, megvaló-
síthatósági tanulmányok elkészítése szükséges, hogy
még az idén lehessen kihasználni a pályázati lehető-
ségeket. A fentiekkel kapcsolatosan az alábbi kérdé-
sek és javaslatok hangzottak el:
- Mi az elképzelés a vízgyűjtő helyével, és honnan
vezetődik?
Válasz: A vízgyűjtő a legelőn lenne megépítve, és az
ott lévő forrásokból vezetődne a víz, mint például a
Karulyosban lévő több bővizű forrásból, ez új rend-
szer lenne, és a régi hálózatok is megmaradnának.
- Ha a vezeték Kirulyfürdőn fog lejönni, a tervezésnél
gondolni kell az ottani csatornázásra és a Kiruly,
Szeltersz és Vargyas völgyének vízellátására is.
A községi ivóvízhálózat modernizálásának szüksé-
gességére vonatkozó előterjesztést és határozatjavas-
latot a testület jóváhagyta.
7.) Kérések és más problémák megvitatása keretén
belül megvitatódott a Zöld Erdély Egyesület kérése,
amelyben támogatást kér a Népiskola felújítási mun-
kálataihoz. A kérés megvitatása után javaslat hang-
zott el, hogy az épület megmentése fontos lenne a kö-
zösség részére, és egy anyaországi alapítvány segítő-
kezet nyújtott számunkra, ezért nekünk is támogatni
kell ezt a nemes célt. Tudva azt, hogy jelenlega köl-
tésvetésbe nincs betervezve összeg, de ha a 2016-os
évben költségvetés-kiigazítás lesz, vagy a jövő év-
ben,akkor támogatjuk az egyesületet.
A helyi egyház kérésének megvitatása után, amely-
ben anyagi támogatást kér a templom és a ravatalozó
fűtésrendszerének kialakításában, a következő javas-
latok hangzottak el:
- Elvileg egyetértett a támogatással a testület, java-
solják, hogy az egyház számadatokban közölje, hogy
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Fotó: Egyed József

mennyi támogatásra lenne szükség, hogy a költségve-
tés-módosításnál figyelembe lehessen venni.
Áporka község önkormányzata testvértelepülési
megállapodás megkötését kezdeményezi. A testület
támogatta az indítványozást, és javasolja az eljárás
indítását.
A központrendezési tervvel kapcsolatosan megbe-
szélt találkozó a tervezővel, hogy ismertesse a tervet,
és a testület javaslatát és ötleteit figyelembe vegye,
elmaradt. Fontos lenne minél hamarabbi megejtése.
Újra kérdések és javaslatok hangzottak el a mezei és
erdei utak állapotával kapcsolatosan, mint például a
Szerepreze útjánál a sáncokkal és kerítésekkel kap-
csolatosan, valamint a Nádpataka útjáról. Válasz: az
útjavítás saját erőből volt elvégezve, az ottani lakosok
ígérték, hogy az oda szállított töltőanyagot elterítik.
A lakosság kérését tolmácsolják a családorvosok ren-
delési idejének módosítására, vagyis délutáni rende-
lés legyen mindkét családorvos részéről.
Más megvitatandó probléma nem lévén az ülést be-
zárták.

Gyűlést vezető elnök,                          Jegyző,
       András Lajos                               Miklos Ida

Önkéntes Tűzoltóság

 2016. szeptember 8-án került sor a Hargita Megye
Tanácsának a pályázatán nyert tűzoltó védőruhák át-
adására. A Lövétei Önkéntes Tűzoltó Egyesület
11326 lej értékben nyert pályázatot, tűzoltó védőfel-
szerelések beszerzésére. A Megyei Tanács támogatá-
sa (9000 lej) mellé felsorakozott a Lövéte Község ön-
kormányzata is, az éves támogatásának egy részéből
biztosította a pályázathoz szükséges önrészt.

 Szerencsére a Megyei Tanács, a Helyi Tanács és a
Közbirtokosság támogatásával évről évre fokozato-
san sikerült feljavítani a bevetési eszközöket, tűzoltó-
autókat, védőfelszereléseket, amelyekkel biztonságo-
sabban, gyorsabban és hatékonyabban tudnak be-
avatkozni az emberek életének és az anyagi javainak
a mentésekor.

 Ezekkel a közös hozzáállásokkal, támogatásokkal,
fejlesztésekkel érte el Hargita megye, az önkormány-
zatok és a településeken működő önkéntes csapatok,
hogy az országban a legelső helyen emlegetik Hargi-
ta megyét.

 Köszönjük a támogatásukat!
 Györgylőrincz Ernő

Felhívás!

Felhívjuk a lakosság figyelmét, hogy a 2016. évi
szemétdíj október 28-ig  kamatmentesen befizet-
hető, november 1-től kamatozni fog. Megkérjük
azon személyeket, akik még nem fizették be, te-
gyék ezt meg!

Polgármesteri Hivatal

A szemétszedés

 2016. szeptember 24-én, szombaton reggel 9-kor
gyülekeztünk a központban. Az iskolából 20 tanuló és
egy tanárnő vett részt az eseményen. Felültünk a trak-
torra, és elindultunk Kiruly fele. Az odafele út nagyon
izgalmas volt. Mikor megérkeztünk, csoportokba
osztottak, és elkezdődött a szemétszedés. Két órán
keresztül szedtük, amikor rájöttünk, hogy annyi sze-
metet összegyűjtöttünk, hogy nem maradt egy zsák
sem. Ekkor kezet mostunk, és hozzáláttunk az evés-
hez. Miután befejeztük, visszaültünk a traktorra, és
elindultunk hazafele. Megálltunk Papláz oldalában,
és segítettünk a néptánccsoportos gyerekeknek. Ren-
geteg szemetet gyűjtöttünk össze, még tévét és autó-
gumikat is. Összesen egy nagy traktor szeméttel tér-
tünk vissza a központba, ahol üdítővel és szendvi-
csekkel vártak minket. Aki megteheti, inkább a kapu
elé tegye a szemetet, és ne az erdőbe dobja!

 Kicsit fárasztó volt, de legalább, amit felszedtünk,
nem szennyezi tovább a környezetet.

Lázár Andrea, VIII. B osztály Fotó: Silye Erika
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Láttam "a Püspököt"

 Nagyon jó kezdeményezés volt bárki részéről,
amikor úgy gondolták, hogy az idősöket nemcsak
verssel, énekkel és virággal kell köszönteni, hanem
közös kirándulással is meg lehet őket tisztelni. Így
évek alatt sok olyan helyre eljutottak, ahová saját ere-
jükből nem mentek volna el. Legutóbb szeptember
29-én tölthettek együtt egy szép napot az ősi székes-
egyházban, Gyulafehérváron, ott, ahol annyi évtized
alatt sok pap és kántor tanulhatott, és innen indultak
útra, hogy hirdessék az igét, és énekükkel dicsőítsék a
Teremtőt.

 Valahogy úgy van az ember, hogy ezen a napon,
aki nem utazott el az idősökkel, lélekben azért velük
voltunk, és kértük a jó Istent, őrizze meg őket a hosz-
szú úton minden bajtól. Ezen a napon úgy éreztem,
hogy én is gondolatban ott voltam Fehérváron, és fel-
idézve a nagy püspököt, Boldogemlékű Márton Áron
püspök urat, szép emlékek sora pergett le előttem.
Ugyanis felejthetetlen emlékem van a püspök úrral,
engedjék meg, hogy ezt megosszam önökkel.

 A történet szomorú eseménnyel kezdődik, hiszen
1970. december elején temettük el édesapámat, én
akkor 11 éves voltam. Aztán közeledett a karácsony,
és Lövétéről egy úgynevezett küldöttség indult fel
Fehérvárra, ugyanis a híres lövétei régi betlehemest
betanulták a kispapok, és nekik kellett felvinni a kel-
lékeket (subákat, botokat, maszkokat...) a szentestére.
Abban az időben Lajos pap bátyám mellett két nővé-
rem is ott volt Fehérváron a sok lövétei lány között,
élükön Lénárda nővérrel. Tisztán emlékszem, hogy
Orbán Mihály (Pataki) bácsi, a megyebíró, György
Domokos bácsi, György Lajos bácsi és Ladó Ignác
bácsi, mind a négyen két-két bőrönddel felpakolva,
így indultak Fehérvárra, na és én, mint egy púp a há-
tukon, aki addig még ejsze a faluból sem jártam ki au-
tóbusszal. Soha nem felejtem el azt a látványt, amikor
megérkeztünk Tövisre, vonatot kellett váltani, és az
állomásban ott pöfékelt, ott füstölgött legalább tíz
gőzmozdony, amik indulásra vártak, mint tíz tüzes
paripa. Aztán megérkeztünk, engem, tudom, Lajos
pap bátyám magához szerelt, így a kispapok között
aludtam, ami ismét egy új világot teremtett elém. Rö-
viden fogalmazva, a kicsi ötödikesnek mindent lehe-
tett, mint a király bolondjának, hiába mondta Lajos,
hogy mindenütt nem szabad járkálni, én elindultam a
folyosókon, és hol a konyhában kötöttem ki, hol az
udvarra jutottam, hol pedig szembementem egy te-
kintetes idős pappal, és büszkén közöltem kérdésük-
re, hogy én Lövétéről jöttem. Az egyik idős pap, utó-
lag tudtam meg, hogy a rektor volt (persze nekem
annyit jelentett, hogy a pap, az mind pap), megkér-
dezte, hogy tudok-e imádkozni? Én igen, mondom, s
ott ahajt elmondtam egy hoppra a "Most segíts meg,
Máriát", és akkor a zsebéből elővett egy fekete rózsa-
füzért, és nekem adta, ami még most is megvan. Az-

tán, ha valahol megszólalt a harmónium (kicsi orgo-
na), már ott is termettem, és figyeltem, milyen szépen
játszanak rajta. Lajosnak egyik osztálytársa, Lukács
János, aki nagyon szépen játszott orgonán, titokban
megbeszélte velem, hogy két karácsonyi éneket el
kellene énekelnem a karácsonyi előadáson, de erről
senki sem tudhat, meglepetés lesz, én persze a Kirje,
kirje kisdedecske és Isten gyermek, kit irgalmad éne-
keket választottam, mert ezeket kívülről vágtuk an-
nak idején Lövétén.

 Elérkezett a nagy nap, a karácsonyi előadás kezdé-
se, nem függönyhúzással kezdődött, hanem mindenki
arra várt, és tudták, hogy percnyi pontossággal fog
érkezni Márton Áron püspök úr, ami úgy is volt, és
megkezdődött a betlehemes bemutatása. Amikor ez
lejárt, még volt néhány karácsonyi köszöntés, a vé-
gén énekeltem én, szemtől szemben a székelyek nagy
püspökével. Lajos éppen a folyosón jött vissza a te-
rem felé, mert lerakták a vastag subákat, és hallja, mi
ez a gyermekhang, ilyen nem volt az előadásban, kér-
di az egyik kispapot, mi folyik bent, az meg azt
mondja, menj, mert valami lövétei fiúcska énekel.
Tehát ennyire titokban maradt a dolog, de arra is jól
emlékszem, hogy a fehér karing, amelyet rám adtak,
folyt le rólam, hiába tűrtek az ujján kettőt, a középső
része szinte a földig ért.

 Lejárt az előadás, a végén a püspök úr köszönetet
mondott, külön megköszönte, hogy Lövétéről, ekko-
ra áldozatot vállalva, felhozták a kellékeket, és így
fejezte be a beszédét: "A lövétei küldöttséget holnap
a reggeli szentmise után várom a szobámban, termé-
szetesen a lövétei kicsi székely fiúcskával együtt".
Meg is jelentünk másnap reggel, hogy ott miről be-
szélgettek, már nem tudom, de azt tudom, hogy a
püspök úr átnyújtott ajándékba nekem egy szép Ho-
zsanna énekeskönyvet, hogy legyen, amiből énekel-
jek. Visszaemlékezve a karácsonyi előadásra és a reg-
geli találkozásra, nem is Erdély nagy püspökére, ha-
nem egy jóságos, szelíd arcú emberre emlékszem,
akit érdekelt népe
sorsa. Ahogyan nö-
vekedtem, egyre töb-
bet került a Hozsan-
na a kezembe, egyre
nőtt az értéke a szí-
vemben, és igaz volt
a mondás, hogy:
"Akit a püspök úr
bozontos szemöldö-
ke alól egyszer meg-
nézett, azt a nézést
nem lehet elfelejte-
ni", ez így van, hi-
szen 46 év elteltével
is szinte teljesen fel
tudom idézni azt az
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estét, ami egy árván maradt ötödikes gyermek
legszebb és legfelejthetetlenebb karácsonya kö-
zé tartozik.

 Aztán befutott az udvarhelyi autóbusz
Lövétére, amely hosszú, szomorú utazás volt,
mert ott kellett hagyni Fehérvárt, hiába vigasz-
talt édesanyám lefekvés előtt, bőgtem, zokog-
tam, hogy vissza akarok menni oda, ami nekem
akkor a "paradicsom földje volt".

 Hát, ez volt a történet, amely 1970-ben elin-
dult, aztán egyre többet tudtam pap bátyámtól a
püspök úrról, és valahányszor felcsendül az ima:
"Istenünk, Te Áron püspököt...", mindig felidé-
zem jóságos, szelíd tekintetét, aki bozontos
szemöldöke alól szemmel tartotta egész népét,
vallásosságra, helytállásra intve őket, mert ő
tudta, hogy csak ez az egy út, amely járható a vi-
lág csalfa, göröngyös botlasztói között.

Lázár Béla

folytatás a 4. oldalról Középajta, 2016. VIII. 29.
Tisztelt Kiáltó!

 Nem üresedett ki a lövétei élménygyűjteményem tárhá-
za, csak éppen nem tudok lépést tartani a felgyorsult idő-
vel. Lemaradok.

 Ha jól emlékszem, az 1970-es évek vége felé szervezett
a Népház ifjú fúvós egyletet. Sata Albert igazgató az évi
többletbevételből réz- és fafúvós hangszereket vásárolt.
Tette ezt azért, mert előzőleg több mint húsz legény óhaját
jegyzetelte.

 A kántor Laci vezényletével elkezdődtek a próbák.
Sok-sok recsegtetés után, négy hónap múlva, egy május
1-jén zenés ébresztővel végigvonultunk a nagy községen.
Elindulási pontunk a Fináncok voltak, ott lent. Tudatosan.

 Az idő telegetett, s a banda vagyonosodott. András Já-
nos Dombi személyében volt egy mindenes gondnokunk.
Pénztárosunk.

 Évenként egyszer Kirulysarkát tettük hangossá a kirán-
dulásunkkal. Ilyenkor a gondnokunké volt a főszerep. Ha-
vert ismerte mindenki. Ő olyankor is tudott rendezni bocs
húst, amikor ezért börtön járt. No, az ilyen kirándulásokra
velünk jöttek asszonyaink is. A jó hangulatú takarítás, fő-
zés, mosogatás mellett vigyáztak a mi fegyelmi egyensú-
lyunkra is. Kellett is.

 Egy ilyen kellemes éjhálás másnapján (vasárnap) sze-
delőzködtünk hazafelé menni. Indulásnál az erősebbek az
ösvényen rövidítettek, mi, a gyengébbek a lófogat közelé-
ben haladtunk.

 Ének, viccelődés, heccelődés ki Vargyasután végig.
Szócsata alakult a szoknya és nadrág magasztalására, ro-
vására. A Haver legényember lévén (fogalmazni, beszélni
kiválóan tudott) minden szoknyatámadást kivédett. A nők
minden nyilat lassan Jánosra irányítottak. Szóban sokáig
megvédte a nadrág becsületét. Igen ám, de a szoknyák
ilyen nyilat is lőttek: meglátnám, milyen vitéz lennél ak-
kor, ha úgy lenne...úgy kapkodnál levegő után, mint a part-
ra vetett hal. Erre bizony a mi Jánosunk elakadt. Megadta
magát. Csakhogy a győzelmi mámor a nőket gonoszságra
bíztatta. A legyőzöttet Ádám kosztümben látni. Akcióba
léptek a fürge asszonykezek. Haver sem ült tétlen, csípett
és fogott, ahol tudott.

 Én a nézőközönség tagjaként, amint a kezek harcát
szemléltem, előbb csak nevettem, utána kacagva leültem, s
mikor a könnyem is potyogni kezdett, hahotázva feküdtem
hanyatt. Előbb csak a hasam kezdett remegni. Aztán ezt a
remegést az egész testem átvette. A többit nem tudom.

 Valaki elkiálthatta magát, mert a Havert gyötrők nagy
része hozzám jött, engem helyrepofozni. Így ő a már meg-
oldott nadrágszíjával együtt megmenekült.

 A huncut lövétei asszonykák kirándulási óhaja nem tel-
jesült.

 Nem láttak Ádám ruházatú legényembert.
 Én pedig elnézést kérek a történet két olyan szereplőjé-

től, akik talán a végtelen magasságból mosolyognak ránk.

Tisztelettel,
               Simon Áron

III. Homoród-mente Népviseletben
találkozó

 Az idén, Lövéte és Oklánd után,
Kápolnásfaluban szervezték meg a Homoród-
mente Népviseletben III. című találkozót. A
szervező a Nemzetstratégiai Kutatóintézet és
Kápolnásfalu Önkormányzata volt. Sok falu
képviseltette magát ezen a színvonalas rendez-
vényen.

 Megérkezésünk után fogadtak, majd hálaadó
szentmisén vettünk részt. Muzsikaszóval vonul-
tunk fel Kápolnáson, népviseletben. Közös fotó
után a művelődési házban először beszédet tar-
tott Szász Jenő, a Nemzetstratégiai Kutatóinté-
zet elnöke, a helyi polgármester, a Magyar Kon-
zulátus képviselője. Utána dr. Salló Szilárd nép-
rajzkutató előadást tartott a székely népviselet-
ről. Utoljára falunként bemutatkoztunk, el-
mondtuk saját népviseletünk jellegzetességeit,
egy kis humorral tűzdelve. Többek között ott
volt: Daróc, Homoródjánosfalva, Városfalva,
Homoródabásfalva, Homoródkeményfalva,
Homoródszentpál, Homoródszentmárton, Gye-
pes, Bágy, Petek,  Szentegyháza, Lövéte, Almás,
Oklánd, Homoródújfalu.

 Jól éreztük magunkat, feltöltődtünk, őseink
szép viseletében gyönyörködve. Megköszön-
ném azoknak, akik eljöttek az idén is a bemuta-
tóra, hiszen a lövétei asszonyviselet nagyon
szép, érdemes vele bemutatkozni.

 Ez alkalommal adtak ki egy lapot Homoród-
mente címmel, a Nemzetstratégiai Kutatóintézet
jóvoltából, melyre az anyagot gyűjtötte és szer-
kesztette Mihály János.

 Reméljük, jövőben is el tudunk menni,
Homoródszentmárton hívott meg.

Fazakas Ágnes
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Fotók: András Tamás

Az "üt ődött" alma

Vad szél cibálta az almát
Belevájta hűvös karmát.

Erősen kapaszkodott, hiába,
Szédülten esett az avarágyba.

Búsan merengett az alma:
Bárcsak hamar elrohadna.

Nincs jövője a tarka avaron.
Nem lesz senki, ki beleharapjon.

Ő sírt, míg az avar zizzent,
A szél már csak némán rezzent.

Nem jött senki, hogy őt megsajnálja,
Ki megfogja, tenyerébe zárja.

Öreg időnek lábain,
Jött egy lány, éh ült vágyain.

Csillogó szemmel, korgó gyomorral,
Nézett szembe a beteg almával.

Gyengéden kezébe fogta,
Kis híján megbabonázta.

Milyen édes is volt a megváltás,
Csiklandós a jó ízű harapás.

Az alma így lett megváltva,
Csutkára lett harapdálva.

Ütődötten is keletje van már,
Ennyi cirógatás neki is jár…

2009.

György Emőke

Lövétei Október-feszt
 A kortársi és évközbeni bálokon, a Kákvirág Néptáncegyüttes fel-

lépésein kívül eléggé régóta nem volt a falunkban olyan rendezvény,
amely megpróbálta a falu figyelmét felkelteni, a falut "megmozgat-
ni". Első hallásra mindnyájunkban felmerülhetett a kérdés, hogy mi is
ez a rendezvény, mit foglalhat magába. Legjobban a mottóval tudnám
megmagyarázni, éspedig "egy olyan rendezvény, ami keretein belül
minden korosztály megtalálja a számára megfelelő programot."

 Én először Lázár Tamástól és György Vilmostól (a rendezvény ki-
találóitól és főszervezőitől) hallottam erről az eseményről, akik egy
táncpróba alkalmával számoltak be az elképzeléseikről. Ekkor már
nagyon megtetszett az ötletük, elhatároztam, hogy én is besegítek ne-
kik a szervezésbe. Egyetlen beszélgetés után bele is csöppentem a
szervezési folyamat kellősközepébe. A rengeteg egyeztetés, telefo-
nálgatás, utánajárás és megbeszélés után szombaton, október 1-jén si-
került megszervezni, létrehozni az Október-fesztet. Az egész napos
rendezvényt próbáltuk úgy alakítani, hogy mindenki jól érezhesse
magát, de, ha észrevételeink nem csalnak, a gyerekek élvezték a leg-
jobban, és őket sikerült a leginkább belevonni a programokba. A gye-
rekprogramokon kívül az érdeklődők részt vehettek a faluról, a falu-
ban készült archív képek vetítésén, szabadtéri színházi előadáson, 18
éven felüli ivós játékokon, táncházi mulatságban és rock koncerten.
Összességében azt mondhatom, hogy jól sikerült, természetesen ki-
sebb-nagyobb akadályok folyamatosan akadtak, de azokon túllépve
hála Istennek szerencsésen lejárt. Első olyan rendezvény volt, amely
fiatalok kezdeményezésére jött létre, de reméljük, hogy nem az utol-
só. Ezúton is szeretném megköszönni a szervezőtársaimnak, hogy én
is részese lehettem. Köszönjük a támogatóinknak, segítőinknek, hogy
a segítségükkel megkönnyítették a munkánkat, és mindenkinek, aki
valamilyen úton-módon hozzájárult, hogy ez az esemény létrejöhes-
sen.
    Végezetül szeretném a fiatal generációt arra buzdítani, hogy akinek
bármilyen ötlete és elképzelése van jövőbeli rendezvények létrehozá-
sára, bátran csatlakozzon. Ne hagyjátok ki, tegyünk együtt a faluért!

György-Lőrincz Zsuzsa
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DIÁKOLDAL
A SZÉKELY MÓZES Általános Iskola a 2016-2017-es tanévet a kö-

vetkező létszámmal kezdte (2016. 09. 12.):

Tanítónő: SZIKSZAI BERTA  ELŐKÉSZÍTŐ A osztály  22 tanuló
Tanítónő: GYÖRGY REGINA  ELŐKÉSZÍTŐ B osztály  20 tanuló
Tanítónő: MAG OTTILIA  I. osztály  20 tanuló
Tanítónő: ANDRÁS SZILVIA  II. osztály  27 tanuló
Tanítónő: ANDRAS MÓNIKA  III. A osztály  17 tanuló
Tanítónő: MIHÁLY JULIANNA  III. B osztály  18 tanuló
Tanítónő: EGYED TÜNDE  IV. osztály  21 tanuló
ÖSSZESEN 0-IV OSZTÁLY  145 tanuló
Osztályfőnök: MIHÁLY DÉNES  V. A osztály  15 tanuló
Osztályfőnök: MOLNÁR JULIÁNNA  V. B osztály  17 tanuló
Osztályfőnök: LÁZÁR ILEANA  VI. A osztály  18 tanuló
Osztályfőnök: EGYED EMILIA  VI. B osztály  19 tanuló
Osztályfőnök: SILYE ERIKA  VII. osztály  22 tanuló
Osztályfőnök: LADÓ ISTVÁN  VIII. A osztály  24 tanuló
Osztályfőnök: OROSZ EMESE RAMONA  VIII. B osztály  22 tanuló
ÖSSZESEN V-VIII OSZTÁLY  137 tanuló
ÖSSZESEN 0-VIII OSZTÁLY  282 tanuló

ÓVODA
Óvónő: TÖRÖK LÁZÁR ANNA  Kicsi csoport  12 óvodás
Óvónő: LADÓ MARGIT HELTA  Közép coport  20 óvodás
Óvónő: KELEMEN ANGELLA  Nagycsoport  25 óvodás
Óvónő: SZŐCS EDITH  Vegyes csoport  13 óvodás
ÖSSZESEN ÓVODÁS  70 óvodás

ÖSSZESEN 352 GYERMEK

Iskolakezdés

Véget ért a vakáció,
ez nagyon imádni való,
hiányzott a barátnőm,
ő is engem hiányolt.

Mennyi sok-sok új tanszer,
már írunk az írószerrel.
Kezdődik az iskola,
s sok-sok játékkal az óvoda.

Igaz sok a feladat,
de megcsinálom, be nem csap,
van egy szép, új táskám,
a pénteket nagyon várnám.

Reggel kikelek az ágyból,
boldog vagyok, legyek bárhol,
nyit az iskola kapuja,
Ne legyen senkinek bánata!

Máté Anett, IV. osztály

A szemétszedés
 Egy országos programban vehettünk részt, ami

nem más volt, mint szemétszedés. Az iskola diákjai és
a Kákvirág néptánccsoport tagjai egyaránt fontosnak
tartották ezt a feladatot.

 Tudni kell arról, hogy sajnos rengeteg szemét van
nálunk. Ez egyáltalán nem dicsőség, és felháborító-
nak találom. Egy szombati napon lett megrendezve ez
az esemény. Két csoportra oszlottunk. A Kákvirág
csapata Paplázba ment, az iskolások Kirulyban
ügyeskedtek. Én Papláz oldalában voltam, de amit ott
láttam, az elkeserítő volt. Szemét hátán szemét. Nem
értem, hogy az emberek miért nem tudják ezt kultu-
ráltan megoldani. Mindegyikünk kapott egy-egy zsá-
kot, és neki is kezdtünk. A meredek domb nem segí-
tett nekünk, hogy könnyebben és gyorsabban halad-
junk. A zsákok egymás után gyűltek, gyűltek, de mi
nem lettünk fáradtak, hajtott bennünket a "tiszta"
végeredmény. Ez nem bizonyult egyszerű feladatnak,
de egyre inkább láttunk haladást. Igazi csapatmunka
volt. Mindenki próbált segíteni annak, akinek csak tu-
dott. Egymásnak adogattuk a megtelt zsákokat, és
próbáltunk nem belelépni az üvegdarabokba. A te-
mérdek szemét között volt egy-egy nagyon érdekes
darab, mint például gyógyszerek, játékok, cipők és
még sorolhatnám. Ez viszont segített fenntartani a jó
hangulatot. Amikor végeztünk, kaptunk szendvicset
és innivalót, ami nagyon jólesett mindenkinek.

 Rengeteg zsák megtelt, és az oldal is eléggé meg-
tisztult. Ez nagyon szép és jó, de sajnos azt is tudom,

hogy ez nem fog sokáig tartani. Mert az emberek nem
hagyják abba. Érthetetlen számomra, hogy egyesek
oda dobják el a szemetet, mikor megvan a lehetőség,
hogy elszállítják szeméttelepekre, és nem rontja el a
környezetünket. Ezért megkérek mindenkit, hogy, aki
teheti, használja ki a lehetőséget, és a szemetes kocsi-
ba ömlessze az eldobandó dolgait. Tudom, hogy az
én szavam nem ér sokat, de láttam, hogy mennyire
mocskos ott minden, ne hagyjuk! Változtassunk
ezen! Még nem késő, soha nem késő!

Márton Fanni, VII. osztály

A nyertesek nevei: az előkészítő osztályokból Benedek
Kéra és Szikszai Nikoletta, az I. osztályól György Attila
és Kelemen György, a II. oszt-ból Balázs Kincső és Ke-
lemen Csilla-Mária, a III-ból Mihály Dóra-Kata és Mi-
hály Gábor, A IV-ből András Szandra és György Nóra.

Mesemondó verseny

fotó: András Mónika
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Anyakönyvi hírek - 2016. augusztusRégi arcok sárgult fényképeken

Eladó családi ház Lövétén 1150-es házszám alatt. Érdeklődni
a 0751640018-as és 0744220820-as telefonszámokon.

Eladó újszerű állapotban levő LCD monitor. Irányár: 170
lej. Érdeklődni a 0746034828-as telefonszámon.

Eladó egy 125 cm magas hűtőszekrény. Ér-
deklődni a 0366116393-as telefonszámon.

Születések száma: 5
GYÖRGY KITTI, született 2016. július 5-én,
GYÖRGY ATTILA és GYÖRGY NOÉMI,
Lövéte, 1026. szám alatt lakó szülők gyermeke,
PÉTER ZSÓFIA, született 2016. július 30-án,
PÉTER ATTILA és PÉTER BLANKA-
ENIKŐ, Lövéte, 671. szám alatt lakó szülők
gyermeke,
MIHÁLY NÓRA, született 2016. augusztus 1-
jén, MIHÁLY ISTVÁN és MIHÁLY-
GERGELY ANGELLA, Lövéte, 363. szám
alatt lakó szülők gyermeke,
KELEMEN ZOLTÁN, született 2016. augusz-
tus 12-én, KELEMEN ZOLTÁN és
KELEMEN-GÁL IMOLA, Lövéte, 682. szám
alatt lakó szülők gyermeke,
FILIP ALETTA, született 2016. augusztus 7-
én, FILIP ZSOLT és ANDRÁS IRÉN, Lövéte,
1010. szám alatt lakó szülők gyermeke.

Házasságkötések száma: 1
MIHÁLY JÓZSEF és GYÖRGY RENÁTA

Őszinte részvétünket fejezzük ki az augusz-
tusban elhunyt személyek hozzátartozóinak:
MÁRTON MIHÁLY, Lövéte, 530. szám, szüle-
tett 1953-ban,
TÓKOS LAJOSNÉ, született ANDRÁS
ANNA, Lövéte, 564. szám, született 1938-ban,
MÁRTON ISTVÁN, Lövéte, 307. szám, szüle-
tett 1933-ban,
ANDRÁS JÓZSEFNÉ, született MIHÁLY
ANNA, Lövéte, 1159. szám, született 1929-
ben,
GYÖRGY JÁNOS-ÁRPÁDNÉ, született
GÁBOS ERZSÉBET, Lövéte, 1301. szám
(Sepsiszentgyörgy), született 1957-ben,
KOLOZSI ANDRÁSNÉ, született PÉTER
ANNA, Lövéte, 521. szám, született 1935-ben,
MÁRTON LŐRINCZ, Lövéte, 958. szám, szü-
letett 1941-ben

A képek 1937-ben készültek: Györgylőrincz Imre és Mihály
Ferenc(Szőcs), Györgylőrincz Imréné, született Mag Anna

és Mihály Ferencné (Szőcs), született Orbán Anna.
 A képeket György L. Gábor küldte be.

Eladó fás vízmelegítő bojler (alsó-felső rész) 1 cm falvastag-
sággal. Érdeklődni: 0742-184412.

Eladó másféléves, jámbor, fekete kancacsikó.
Érdeklődni: Orbán András (Pataki) 340. házszám alatt vagy
a következő telefonszámokon: 0760486035, 0760389219.

Eladó:
- három db kapusasnak való vascső,
- egy 50 literes öntött vasüst,
- egy disznóölésnél használandó feresztő teknő.
Díjtalanul kaphatók:
-  lila és fehér dália gumók.
Érdeklődni: Lövéte, 10. szám.
Telefon: 0723673384, 0266220775.
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fotók: Szabó Károly

III. Homoród-mente Népviseletben találkozó képekben
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Tűzoltónap Lövétén Szüreti felvonulás

fotók: András Tamás
 


